
Pracovná skupina pre potraviny, 6. decembra 2020
Zhrnutie správy zo zasadnutia:
 
Predsedala Annette Toftová (DK).
 
Prezentácia a výmena názorov na označovanie udržateľnosti
 
Tento bod prezentoval IE reprezentant Mick Houlihan (Bord Bia).
 
(Celá prezentácia je priložená v samostatnej prílohe zápisu v českom jazyku.)
 
Informoval o írskom exporte potravín a nápojov v celkovom ročnom objeme 13 mld. EUR, od roku
2010 došlo k nárastu exportu o 67%, z toho pripadá 34% na UK, 35% na ostatné krajiny EÚ  a 31%
na tretie krajiny. Ďalej predstavil 4 strategické priority Bord Bia: podpora rastu trhu, porozumenie
príčinám rastu, budovanie reputácie a stať sa lídrom na trhu vďaka ľuďom.
 
Aktuálnu situáciu na trhu ovplyvňujú výzvy ako brexit, pandémia, medzinárodné obchodné spory,
nové stravovacie trendy spotrebiteľov, nákupy online, atď. Organizácia Bord Bia preto prijala vlastný
program udržateľnosti na národnej úrovni Origin Green, ktorý zahŕňa poľnohospodárov,
spracovateľov a maloobchodníkov, ktorí vzájomne spolupracujú. Farmy hodnotia v rámci auditu
udržateľnosti certifikovaní členovia Bord Bia, systém spätnej väzby im pomáha identifikovať kroky na
zvýšenie efektivity.
 
Aktuálny stav týkajúci sa nutričného označovania na prednej strane obalu
 
Komisia by mala predložiť legislatívny návrh týkajúci sa povinného označovania nutričných údajov na
prednej strane obalu v 4. štvrťroku 2022, v rovnakom termíne začne aj s iniciatívami s cieľom
stimulovať zmenu v zloženiach výrobkov, okrem iného aj zavedením výživových profilov, aby sa
obmedzila propagácia potravín s vysokým obsahom tukov, cukrov a soli. Na stanovisku o označovaní
údajov sa bude podieľať aj EFSA.
 
Rada pre poľnohospodárstvo a rybolov prijala svoje závery k stratégii F2F dňa 19. 10. 2020, v nich
okrem iného uvítala iniciatívu Komisie na zavedenie harmonizovaného a vedecky podloženého
systému výživového označovania na prednej strane obalu a zdôraznila nutnosť vykonania posúdenia
dopadov. O tomto stanovisku budú ministri poľnohospodárstva hlasovať počas zasadnutia Rady 15. –
16. 12. 2020. Štáty nemajú jednotné stanoviská k systému NutriScore, proti sú IT, CZ, SK, GR, RO,
LV, HU a CY, o odmietnutí uvažujú aj PL, BG a SL.
 
Európsky parlament (AGRI a ENVI) pracuje na svojom stanovisku z vlastnej iniciatívy, sekretariát
kontaktoval  príslušných europoslancov so stanoviskom Copa a Cogeca. Sekretariát spolupracuje
s ďalšími organizáciami z potravinárskeho priemyslu, vypracovali list pre Stále zastúpenia pri EÚ,
snahou je vytvorenie širokej koalície, ktorá by nereprezentovala iba výrobcov. Sekretariát na záver
vyzval na prípravu konštruktívnych komentárov a návrhov možných riešení.
 
Diskusia:
 
IT reprezentanti predstavili IT systém Baterie NutrInform, podrobné informácie preložené do
angličtiny zašlú sekretariátu.
 



IE reprezentantka uviedla, že sa prikláňa k voliteľnému systému používaného v UK. V každom
prípade a bez ohľadu na zvolený systém by systém mal zostať dobrovoľný a mal by sa vzťahovať na
veľkosť jednej porcie.
 
DK reprezentant takisto vyzval na prijatie dobrovoľného systému.
AT reprezentant je tiež za dobrovoľný, ale rozumný a efektívny systém označovania.
 
ES reprezentant upozornil na problémy s detskou obezitou v ES, preto neodporúča   vymedzovať sa
proti zavádzaniu sytému, ktorého cieľom je zlepšiť stravovacie návyky. Problém je však s negatívnym
označením niektorých výrobkov (olivový olej) v systéme NutriScore.
 
Súčasný stav označovania dobrých životných podmienok zvierat
V oznámení o stratégii F2F Komisia uvádza, že „zváži možnosť vyznačovania údajov o dobrých
životných podmienkach zvierat, aby sa tieto informácie šírili v potravinovom reťazci“. Komisia tiež
plánuje do roku 2023 uskutočniť hodnotenie a revíziu súčasných právnych predpisov v tejto oblasti.
Preto zriadila podskupinu EÚ platformy pre dobré životné podmienky zvierat. Odvetvie živočíšnej
výroby je v tejto podskupine zastúpené 4 expertmi (z celkového počtu 10). Na začiatku roka 2021
bude zahájená externá štúdia, ktorú zadala Komisia na zistenie povedomia spotrebiteľov
o problematike, ich dopyte po informáciách a na zistenie aktuálneho stavu súčasného systému.
Správa by mala byť publikovaná v júni 2021.
 
Zavedenie harmonizovaného označenia blaha zvierat  je aj prioritou DE predsedníctva. Rada už
začala navrhovať stanovisko, hlasovanie sa očakáva 17. 12. 2020.
 
Sekretariát Copa a Cogeca začal interné diskusie s dotknutými pracovnými skupinami o príprave
oficiálneho stanoviska, bol rozoslaný dotazník, akých tém by sa stanovisko malo týkať. Z prieskumu
vyplynulo, ze väčšina organizácií požaduje možnosť zachovať súčasné dobrovoľné schémy
označovania.
 
Téme sa bude venovať aj budúce rokovanie pracovnej skupiny.
 
Aktualizácia týkajúca sa prieskumu Komisie o prílohe III nariadenia 853/2004
Sekretariát informoval o začatí revízie prílohy III nariadenia č. 853/2004 s cieľom Komisie poskytnúť
„viac flexibility pre porážku dobytka a koní z dôvodu dobrých životných podmienok zvierat“.
Paralelne dochádza na konci tohto roka k ukončeniu platnosti nariadenia č. 185/2017 a ním
stanovených odchýlok týkajúcich sa priameho dodávania malých množstiev mäsa z hydiny
a zajacovcov porazených na farme. Sekretariát zaslal Komisii list požadujúci predĺženie tejto
výnimky (aj natrvalo). Komisia odpovedala, že sa  záležitosť týka iba FR, s čím sekretariát nesúhlasí.
Komisia ďalej upozornila na ďalšie možné výnimky v rámci nariadenia 853/2004 čl. 3. Pre sekretariát
nie je táto odpoveď  dostatočná, FR delegácia je teraz v kontakte so svojimi národnými autoritami.
 
V diskusii reprezentant IT tiež  potvrdil problémy v súvislosti s ukončením tejto výnimky.

 

  


